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سرمقاله

انتخابات و درس هایی برای همه
ادامه از صفحه یک

برخی بر آنند که رشد سیاسی در شهرهای 
نظر  به  اما  است  کمتر  کوچک  و  متوسط 
زیست  باشد.  بالا  از  نگاه  نحو  این  می رسد 
سیاسی در شهرهای غیرمرکز گفتمان دیگری 
سیاست  در  مشارکت  به  تمایل  آن  و  دارد 
زیر  باز  عدم شرکت،  گفتمان  در  آنها  است. 
پروژوکتور روشنفکری مرکزگرا قرار می گیرند و 
دیده نمی شوند. هرچند نتوان نسخه واحدی 
به  نگاهی  نیم  اما  پیچید،  زمینه  این  در  باز 
نشان  غربی  آذربایجان  استان  در  کرُدی  آراء 
از مشارکت بالای همان شهروندانی است که 
اعتراضات  پیکان  نوک  در  می شد  برده  گمان 
بنیادین هستند و به هیچ وجه دیگر در اتمسفر 

سیاسی وضع موجود قرار نخواهند گرفت. 
در این انتخابات هم، برخی از شرکت کنندگان 
در انتخابات، باخت خود را پای مخالفان خود 
مبلغان  گفتند  که  شد  شنیده  حتی  نوشتند. 
تا  شدند  باعث  انتخابات  در  شرکت  عدم 
نشود.  گشوده  روزنه ای  مثلا  و  نیایند  مردم 
موجود  حکمرانی  و  صلاحیت ها  رد  گفتند  یا 
ناامیدی ایجاد کرده است. این نیز بخشی از 
اما  واقعیت  بود.  انتخابات  از  ناموزی  درس 
آن است که برخی از روشنفکران، میانه روان 
ذاتی  اعتبار  دارای  را  خود  روزنه گشایان  و 
می دانند و در صورتی که رای نیاورند شکست 
را به گردن مانعی به جز خود می اندازند حال 
آنکه چنین اعتباری وجود ندارد. اگر جریانی 
سیاسی نتوانسته باشد نتیجه ای که می خواسته 
بگیرد، ابتدا باید نگاهی آسیب شناسانه به خود 
ارگانیکی  ارتباط  چه  راستی  به  باشد.  داشته 
بین روشنفکران و عموم مردم وجود دارد؟ چرا 
مردم نمی توانند به روشنفکران و سیاستمداران 
اعتماد کنند و به دعوت ایشان گوش دهند؟ 
آیا اساسا مفاهمه ای بین این دو وجود دارد؟ 
اصلاحات  جناح  از  که  سیاستمدارانی  آیا 
خطا  دچار  هم  نکردند  شرکت  انتخابات  در 
استدلال هایی  شرکت  موافقان  آیا  شدند؟ 
تبلیغات،  در صدد  تشکیلاتی  عملکرد  کافی، 
عضوگیری در طول سال های منتج به انتخابات 
به  آیا  داشته اند؟  خود  خواست  جهت  در 
بودن  برجسته  شخصیت  فلان  فرزند  صرف 
عاملی برای پیروزی در سیاست است؟ آیا به 
فرض آنکه حرف آنها حقیقت است مسئولیت 
از گردنشان ساقط می کند؟ بحث  شکست را 
انتخابات  این  در  باید  که  نیست  آن  اینجا 
شرکت می شد و یا نه، بحث آن است که اگر 
باختند،  و  انتخابات شرکت کردند  در  عده ای 
نه  و  بجویند  خود  در  را  عامل شکست  ابتدا 
اینکه مجدد به برج عاج خودمحوری برگردند تا 

دوباره خود را به مردم عرضه کنند. 
درس دیگر را جریان اصولگرا می تواند بگیرد. 
به راستی رایی که آنها باید از مردم می گرفتند 
همین چند هزار رای بود؟ آیا جایگاهی که آنها 
آنها  آیا  است؟  همین  دارند  رای  صندوق  در 
بودن  دلخوش  نیستند؟  مردم  نیامدن  برنده 
به چنین نتیجه ای عواقب خوبی برای آنها در 
جمهوری ندارد زیرا که انتخابات اسُّ و اساس 
ذهنیت  به  کردن  پشت  و  است  نظام  این 
که  بدهد  نتیجه  می تواند  وقتی  تنها  مردمی، 
مردم حذف شوند. آنها از سوئی به چهل درصد 
مشارکت مردمی دلخوش اند که در بسیاری از 
آرا  از  تجوهی  قابل  بخش  باطله  رای  شهرها 
در  باید  مجلس  از  زیادی  کرسی های  و  بوده 
دور دوم پر شوند و از سوئی مشتشان از رای 
مردم فقیر. جریان اصولگرا به عنوان جریانی 
که این روزها در قدرت است این انتخابات را نه 
برگی زرین از پیروزی های خود بلکه باید زنگ 
خطری برای خویش بداند و به خود و وضع و 

روز سیاسی خود باز بیاندیشد. 
نشان  انتخابات  به  نیم نگاهی  پایان  در 
از چیزهای غیرانتخاباتی  می دهد که بسیاری 
هستند که بسا مهم تر از آنند و بر صندوق های 
رای موثر. صندوق رای عنصری جدا از پیش 
با  حکومت  رفتار  نیست.  انتخابات  از  پس  و 
میزان  تشکل ها،  بیان،  آزادی  میزان  مردم، 
کارایی تشکلات سیاسی و ارتباط ارگانیک شان 
سیاسی  فعل  سهولت  و  خود  رای  پایگاه  با 
کج رفتاری ها  و  کند  شور  پر  را  آن  می تواند 
جدال  برای  فرصتی  به  تنها  را  آن  می تواند 
نیروهای خودی تبدیل سازد. بسیاری از خود 
می پرسند که حضورهای پر شور در انتخابات 
چه نتیجه ای داشته است که باز داشته باشد، 
اما این زنگ خطری است برای همه. چه برای 
اصلاح طلبان که بیش از همه قوه مجریه را در 
دست داشته اند و چه برای اصولگرایان که خود 
را مدافعان راستین نظام می دانند. باری، این 
اگر  حتی  بود  درس آموز  همه  برای  انتخابات 

کسی از آن درسی نگرفته باشد.

خبر

رهبر انقلاب پس از کاشت 3 اصله درخت: 
حضور ملت در انتخابات یک جهاد 

بود

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به برگزاری 
خاطر  به  ایران  ملت  از  فرمودند:  انتخابات، 

حضورشان پای صندوق های رای تشکر کنم.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اصله   ۳ کاشت  از  بعد  دیروز  صبح  اسلامی 
انجام  درختکاری  روز  با  همزمان  که  درخت 
شد، از حضور ملت ایران در پای صندوق های 
رأی در ۱۱ اسفند تشکر کردند و گفتند: حضور 
ملت ایران در انتخابات انجام وظیفه اجتماعی و 

تمدنی و یک جهاد بود.
دشمنان  افزودند:  اسلامی  انقلاب  رهبر 
حدود یکسال با تبلیغات خود تلاش کردند تا 
مردم را از حضور در انتخابات منصرف کنند و 
انتخابات از رونق بیفتد اما مردم با حرکت بزرگ 
و حماسه آمیز خود در ۱۱ اسفند، به مواجهه با 
تلاش دشمنان رفتند، بنابراین این حرکت یک 

جهاد بود.
از دست اندرکاران  آیت الله خامنه ای  حضرت 
انتخابات اعم از مسئولین برگزاری، تبلیغات و 

حفظ امنیت نیز تشکر و قدردانی کردند.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به وقوع 
سیل در بخش های جنوبی استان سیستان و 
مردم  به  شده  وارد  خسارت های  و  بلوچستان 
تاکید کردند: کمک ها و امدادهایی که از طرف 
بخش های دولتی و غیر دولتی در حال انجام 
که  هم  کسانی  و  کند  پیدا  ادامه  باید  است، 
برای  دارند،  را  کمک  و  امداد  به  ورود  توانایی 

کمک رسانی وارد شوند.
خود  سخنان  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
را  درخت  کاشت  درختکاری،  روز  به  اشاره  با 
یک سرمایه گذاری باصرفه و پرسود خواندند و 
همچون  زیادی  ثمرات  دارای  درخت  افزودند: 
آلاینده ها  با  مقابله  و  هوا  اکسیژن  افزایش 
است، بنابراین یک سرمایه گذاری پرسود است 
به خصوص در شرایط زندگی ماشینی امروز که 

متاسفانه آلاینده ها افزایش پیدا کرده اند.
درخت زیتون، نهالی که امروز رهبر انقلاب 

کاشتند
با  انسان  ارتباط  بر  را  اسلام  اهتمام  ایشان 
طبیعت و همچنین مراقبت از طبیعت یادآور 
درخت  اصله  سه  غرس  به  اشاره  با  و  شدند 
برای نشان دادن اهتمام بیشتر به درختکاری، 
گفتند:  زیتون  درخت  یک  کاشت  جمله  از 
مردم  با  همدلی  و  همبستگی  اعلام  برای 
یکی  فلسطین،  مقاوم  بسیار  البته  و  مظلوم 
درخت  شد،  کاشته  امروز  که  درخت هایی  از 
برای  واقع  نمادین در  اقدام  این  و  بود  زیتون 
ابراز سلام به آنها بود و اینکه بگوییم همواره 
مردم  یاد  به  نیز  درخت  کاشت  در  حتی 

فلسطین هستیم.
نهال  برکاشت  علاوه  اسلامی  انقلاب  رهبر 
زیتون، یک اصله نهال »سرو لاوسون« و یک 
اصله نهال »انَجیلی« را که در داخل تولید شده 

اند، غرس کردند.
درخت »اَنجیلی«، یک درخت بومی جنگل های 
چوب  از  استفاده  بر  علاوه  که  است  مازندران 
سخت آن در مصارف مختلف، ریشه و برگ های 

آن نیز استفاده دارویی دارند.

به گزارش فرارو، نگاهی به آمار و ارقام انتخابات 
فعلی  انتخابات  و  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین 
نشان دهنده عمق تغییر جایگاه محمدباقر قالیباف 
محمدباقر  یازدهم،  مجلس  انتخابات  در  است. 
قالیباف توانسته بود با کسب ۱ میلیون و ۲۶۵ هزار 
و ۲۸۷ رأی، جایگاه اول را به خود اختصاص دهد. 
اما در انتخابات فعلی، محمود نبویان، عضو جبهه 
تهران  اول  نفر  عنوان  به  است  توانسته  پایداری 

۵۴۵۸۰۵ رأی را کسب کند.
حذف  فعلی  انتخابات  در  دیگر  اتفاقات  از  یکی 
یاران همیشگی قالیباف از گردونه ورود به مجلس 
شورای اسلامی است. چهره هایی از جمله احدیان، 
را  آجرلو  و  شریفیان  اعطایی،  رسولی،  نگاهداری، 
می توان به عنوان مثال هایی برای همین اتفاق مورد 
توجه قرار داد. سید محمود نبویان، حمید رسایی، 
امیرحسین ثابتی منفرد و محمدباقر قالیباف به ترتیب 
۴ نفر اول فهرست راه یافتگان به انتخابات هستند، 
اما برای تعیین همه نمایندگانی که به مجلس وارد 

می شوند، به رای گیری دیگری نیاز است.
با  که  ملت  فهرست صدای  که  این  به  توجه  با 
هدف ساماندهی چهره های میانه رو، اصلاح طلب 
و اصولگرا تشکیل شده بود، عملا کامیابی خاصی 
پیدا نکرده و سرلیست این فهرست؛ علی مطهری نیز 
حتی در دور دوم رقابت ها حاضر نخواهد بود، اکنون 
چشم ها به ترکیب جدید و نسبتا شکل گرفته مجلس 
شورای اسلامی معطوف شده است و پرسش هایی 
نیز مطرح است، از جمله این که از این پس و با 
جریان های  برخی  بین  اختلافات  شدن  پررنگ تر 
اصولگرایی، شاهد چه تغییراتی در مجلس شورای 
اسلامی خواهیم بود و آیا محمدباقر قالیباف بار دیگر 
به ریاست مجلس شورای اسلامی خواهد رسید یا 

خیر؟
خالص ساز ها از قالیباف هم عبور کرده اند

در همین رابطه منصور حقیقت پور فعال سیاسی 
اصولگرا در گفت و گو با فرارو، توضیح می دهد: به 
نظر من خالص ساز ها پیروز شده اند و اراده خود را بر 
بقیه تحمیل خواهند کرد. آقای حداد عادل باید از این 
وضعیت درسی بگیرد. خالص ساز ها از آقای قالیباف 
هم عبور کرده اند. نه فقط برای این مقطع زمانی، بلکه 
برای سال ۱۴۰۴ نیز، قالیباف کنار گذاشته شده است. 
با این اعداد و ارقامی که در انتخابات ثبت شده، آقای 
قالیباف به راحتی نمی تواند به ریاست مجلس شورای 
اسلامی برسد. ائتلاف آقای قالیباف هم نتوانست در 
برابر رسایی و نبویان و یارانشان دوام بیاورد و یاران 
قالیباف، در حد انگشت شمار کامیاب شدند. همه 
از جریان  این ها نشان می دهد که نسخه جدیدی 
خالص سازی را به ریاست آقایان نبویان و رسایی و 
امثالهم خواهیم دید. نقش عینی جریان خالص ساز 
بر عهده این افراد است، اما نمی توانیم بگوییم که 
لیدر های اصلی جریان خالص ساز این افراد هستند. 
برخی از لیدر ها در صحنه نیستند و بیرون از صحنه 
ایفای نقش می کنند. لیدر هایی مثل آقای آقاتهرانی 
داخل صحنه ایفای نقش می کنند و از سوی دیگر 

نیز برخی خارج از صحنه مجلس، مدعی هستند.«
وی افزود: »افرادی که قید بسیاری از موضوعات 
را زده اند و چنارشان هم خشک شد و پاجوش ها 
بینی  پیش  لابد  کردند،  را خفه  و چنارشان  آمدند 
بقیه ماجرا ها را هم کرده بودند. آقایان رسایی، نبویان 
و آقاتهرانی، برای ریاست مجلس خیز برداشته اند 
و بعید نیست یکی از آن ها به عنوان رئیس مجلس 

انتخاب شود.«

نمایندگانی که لایق نبودند رای نیاوردند
دانشگاه  استاد  کوشکی   محمدصادق  همچنین 
تهران و فعال سیاسی اصولگرا نیز به فرارو می گوید:  
به نظر من در بین منتخبین انتخابات یازدهم اسفند 
امسال در تهران، دخالت و هوشمندی مردم نسبت 
به دوره های قبل، تبلور بیشتری دارد. در دوره قبل، 
شاهد بودیم که در اسفندماه ۱۳۹۸ مردم به شکل 
لیستی،  دادن  رای  این  و  دادند  رای  محور  لیست 
وارد  تهران  نماینده  عنوان  به  افرادی  شد  موجب 
مجلس شوند که به هیچ عنوان این توانایی، شانیت و 
لیاقت را نداشتند. به هر حال به دلایلی مردم تهران 
در آن دوره به این فهرست اعتماد کردند و رای دادند و 
نتیجه این شد که شاید ضعیف ترین نمایندگان تهران 
در تاریخ مجلس شورای اسلامی وارد مجلس شدند 
افرادی لایق  به عنوان  افراد آن فهرست،  اغلب  که 
و کارامد برای این منصب )نمایندگی مردم تهران( 
نبودند. اما در این دوره، میبنیم که مردم یک تابوی 
غلط را شکستند و زیر پا گذاشتند. درواقع تصمیم 
گرفتند خودشان انتخاب کنند و تابع هیچ فهرستی 
نباشند و به هیچ فهرستی اعتماد نکنند و واقعا هم 
»هوشمندی«  شاهد  دوره  این  در  ما  شد.  چنین 
خاصی از سوی رای دهندگان تهرانی بودیم. تعدادی 
از نمایندگانی که در طول دوره های گذشته، چندین 
بار وارد مجلس شده بودند و به هیچ عنوان لیاقت 
این جایگاه را نداشتند، با این که در فهرست ها بودند، 
رای نیاوردند.« وی افزود: »مردم دقیقا همان هایی را 
که باید حذف می کردند، حذف کردند و از سوی دیگر 
با نگاهی به نوع رای دادن افراد، می توان تا حدودی، 
ملاحظات مردم را نیز مشاهده کرد. به همین خاطر 

این دوره را می توان هوشمندانه ترین دوره انتخابات، 
لااقل در بین دوره های اخیر دید. مردم دقیقا انتخاب 
و  جریان  و  فهرست  هر  از  فارغ  را  خود  سلیقه  و 
جناح و لیستی به نمایش گذاشتند و این رفتار، قابل 
تحسین است. اما این که این افرادی که وارد مجلس 
شده اند )به ویژه نمایندگان تهران( بتوانند وظایف 
خود را دقیق انجام دهند یا خیر، بحثی است که به 
شخصیت افراد بر می گردد. مردم تلاش کردند در 
انتخاب های دقیقی داشته  سبد نامزد های موجود، 
رای  اند  شده  موفق  که  افرادی  که  این  اما  باشند، 
بیاورند، تا چه حد به تعهدات خود پایبندی خواهند 
داشت و قادر به ایفای نقش خود هستند، را باید 

صبر کنیم و در مجلس دوازدهم ببینیم.«
که  است  این  »مهم  گفت:  دانشگاه  استاد  این 
بر  نظارت  را در حوزه  قانونی خود  مجلس وظایف 
قوه مجریه و بحث تصویب قوانین دقیقا طبق قانون 
انجام دهد. ما هیچ تعاملی، غیر از تعامل قانونی را 
نباید دنبال کنیم. این که مجلس وارد نوعی تعامل 
با دولت شود که جنبه نظارتی آن را تضعیف کند، 
وکیل  عنوان  به  دارد  وظیفه  مجلس  است.  غلط 
مردم بر دولت نظارت کند و اگر دولت در جایی در 
انجام وظایف خود کوتاهی می کند، مجلس باید وارد 
برخورد قانونی شود. ما هیچ تعاملی به جز تعامل 
قانونی را از دولت و مجلس انتظار نداریم. این که 
به همین  و  با دولت همسو است  بگوییم مجلس 
خاطر چشم های خود را بر کوتاهی های دولت ببندد، 
تخلف از قانون، غلط و به ضرر مردم است، به همین 
دلیل است که می گویم مجلس به عنوان وکیل مردم، 
باید وظایف خود را در بعد نظارتی بر دولت و در 

حوزه تصویب لوایح و طرح ها به شکلی انجام دهد که 
بتوانیم با خط کش قانون، عملکرد مجلس دوازدهم 
را اندازه بگیریم و بگوییم مجلس در انجام وظایف 

قانونی خود سربلند است.«
وی افزود: »بسیاری از نمایندگان مجلس یازدهم 
به  و  نبودند  راضی  قالیباف  آقای  ریاست  نحوه  از 
اشکال مختلفی، این عدم رضایت قابل مشاهده بود. 
مسائلی در مجلس رخ می داد؛ مثل بلایی که به سر 
از  تاریخ بعد  لایحه عفاف و حجاب آمد که ما در 
انقلاب چنیین رخداد عجیبی را شاهد نبودیم و اصلا 
مشخص نشد که سرنوشت این لایحه به کجا رسید. 
به حدی درباره این لایحه، شک و تردید و ابهام و 
حرف های متناقض مطرح شد که همه گیج شدند و 
مشخص نشد بالاخره این لایحه را، که رد می کرد، 
ایرادات شورای  کمیسیون قضایی رد می کرد؟ پس 
نگهبان چه بود؟ به هر حال ریاست آقای قالیباف، 
زمانی  مقطع  و  فعلی  شرایط  در  که  نبود  ریاستی 
حال، موجب اعتلای مجلس شده باشد، بلکه گاهی 
اوقات حتی مانع از انجام وظایف قانونی نمایندگان 
می شد، یعنی دقیقا آقای قالیباف و دوستانشان مانع 
می شدند که نمایندگان وظایف قانونی خود را انجام 
دهند. برای نمونه می توانم تلاشی را که برای استیضاح 
آقای روحانی انجام شد و متاسفانه آقای قالیباف و 
دوستانشان جلوی این روند را گرفتند، مثال بزنم. به 
همین خاطر شاید مجلس بعدی به این نتیجه برسد 
که در ریاست مجلس تجدید نظر کند. به هر حال 
همه چیز به خواست و نظر نمایندگان بستگی دارد. 
تا قبل از روز انتخاب رئیس بعدی مجلس، هر نظری 

که ارائه شود، ارزش علمی ندارد.«

نشست فوق العاده شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم، روز گذشته 
سه شنبه )۱۵ اسفند( به ریاست غلامحسین محسنی اژه ای و با دستور 
جلسه »تقسیم کار ملی در پیشگیری از تصادفات جاده ای« برگزار 

شد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، رئیس قوه قضاییه طی سخنانی 
تصادفات  از  پیشگیری  اهمیت مقوله  به  اشاره  با  این نشست  در 
جاده ای، اظهار کرد: ممکن است این سؤال در اذهان ایجاد شود که 
شاید مقولات و معضلات مهم تر دیگری نسبت به مقوله پیشگیری 
از تصادفات جاده ای برای بررسی در جلسه شورای عالی پیشگیری از 
وقوع جرم، وجود داشته باشد، اما تاکید ما بر برگزاری این نشست 
با دستور کار فوق الذکر به سبب خسارات جانی و مالی بسیار قابل 
توجهی است که بواسطه تصادفات جاده ای به مردم و کشور تحمیل 
می شود و مقام معظم رهبری نیز در خصوص کاستن از این معضل، 

تذکرات لازم را صادر فرموده اند.
رئیس شورای  عالی پیشگیری از وقوع جرم تصریح کرد: مسئله 
تصادفات جاده ای و مجموعه خسارات مادی و معنوی ناشی از این 
امر اعم از فوت، جرح و صدمه افراد و همچنین تبعات روحی ای که 
در پی این مصائب بر افراد جامعه وارد می شود، بسیار عدیده است 
و برای کاستن و پیشگیری از افزایش حجم تصادفات، باید تدابیر و 
اقدامات تخصصی و مقتضی اعمال شود و دستگاه های مسئول در این 

خصوص، به صورت تمام و کمال به تکالیف قانونی خود عمل کنند.
رئیس عدلیه بیان کرد: به موجب قانون برنامه ششم، که دو مرتبه 
نیز تمدید شد، دستگاه هایی از جمله قوه قضاییه در زمینه کاهش 
تصادفات جاده ای و آسیب های ناشی از آن، مسئولیت ها و تکالیفی 
برعهده داشتند، اما مجموع این دستگاه ها نتوانستند به صورت مطلوب 
و کامل به وظایف قانونی خود در این عرصه جامه عمل بپوشانند؛ فلذا 
باید موانع و معایب کار در این حوزه احصاء و مرتفع شود تا قانون 

ناظر بر کاهش تصادفات جاده ای بصورت تمام و کمال اجرایی شود.
قاضی القضات در ادامه این نشست بر »به روزرسانی ضوابط تردد 
جاده ای« تاکید کرد و به دبیرخانه شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم 
دستور داد: شورایی که به موجب قانون، مسئول به روزرسانی ضوابط 
تردد جاده ای است را مکلف کنید بصورت ویژه برای تعطیلات نوروز، 
مجموعه سازوکار های پیشگیرانه مرتبط با تردد بدون خطر جاده ای اعم 
از تجهیز سامانه های ثبت و کنترل سرعت و سایر ملزومات را تمهید 

گرداند.
»ضرورت  بر  تاکید  با  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
اطلاعات  فوری  ثبت  و  رانندگی  به روزرسانی سامانه جامع حوادث 
مربوط به سوانح رانندگی«، گفت: همه دستگاه های ذیربط از جمله در 
قوه قضاییه باید پیرامون »به روزرسانی سامانه جامع حوادث رانندگی 
و ثبت فوری اطلاعات مربوط به سوانح رانندگی« اهتمام داشته باشند 

و من به »معاون پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه« دستور داده ام 
بخش هایی که در دورن دستگاه قضایی، نسبت به تحقق این مهم، 
تعلل داشته اند را معرفی کند تا آن ها را مکلف گردانم در اسرع وقت، 

این مهم را جامه عمل بپوشانند.
رئیس قوه قضائیه همچنین بر توسعه و به روزرسانی سامانه های 
نظارت تصویری و سیستم های هوشمند کنترل سرعت و ثبت تخلفات 
جاده ای و تقویت بازرسی دوره ای از سامانه های فوق و رفع نواقص 
احتمالی از آن ها تاکید کرد و در این خصوص دستوراتی را خطاب به 

دبیرخانه شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم صادر کرد.
رئیس دستگاه قضا در ادامه این جلسه، بر پیگیری تخصیص بودجه 
برای رفع و اصلاح نقاط حادثه خیز در راه ها و اولویت دادن به این 

مقوله مهم تاکید کرد.
رئیس شورای  عالی پیشگیری از وقوع جرم در پایان تصریح کرد: 
دستگاه هایی که به موجب قانون در امر خطیر پیشگیری از وقوع جرم 
دارای تکالیف و مسئولیت هایی هستند و در این خصوص، بودجه 
دریافت می کنند، باید گزارش عملکرد سالیانه خود در این حوزه را به 
شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم ارائه کنند تا بررسی شود که مبادا 
بودجه تخصیص یافته برای امرِ مهمِ مزبور، در محل دیگری صرف 
شود و یا موازی کاری هایی توسط دستگاه ها در حوزه پیشگیری از وقوع 

جرم صورت گیرد.

ترکیب سیاسی مجلس آینده در هاله ای از ابهام

آیا قالیباف می تواند رئیس بماند؟
گروه سیاسی - پس از برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی در تاریخ ۱۱ اسفند، نگاه های بسیاری به نتایج این انتخابات معطوف شده است. یکی از 
مهمترین نکاتی که مورد توجه قرار گرفته است، افت جایگاه محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس فعلی در برابر چهره های شناخته شده جبهه پایداری است.

انتقاد اژه ای از متولیان کاهش تصادفات جاده ایدر نشست شورای  عالی پیشگیری از وقوع جرم مطرح شد

یک فعال 
سیاسی 

اصول گرا 
معتقد است:  
خالص ساز ها 

از قالیباف هم 
عبور کرده اند. 

نه فقط برای این 
مقطع زمانی، 

بلکه برای 
سال 1404 نیز 

قالیباف کنار 
گذاشته شده 

است

علی بهادری جهرمی در نشست خبری هفتگی با نمایندگان رسانه ها با 
اشاره به دستاوردهای سفر رئیس جمهوری به الجزایر، گفت: سفر رئیس 
جمهوری به الجزایر پس از ۱۴ سال صورت گرفت. رئیس جمهوری از فرصت 
دیدارهای دو جانبه و خود اجلاس برای رایزنی و گفت وگو درباره بحران غزه 

استفاده کرد.
وی افزود: گفت وگو با روسای جمهوری تونس، بولیوی، عراق، لیبی، امیر 
قطر و موزامبیک صورت گرفت و از این فرصت برای دیدارهای دوجانبه و 
الجزایر مورد بحث  و  ما  موارد مشترک  و  گازی  مباحث  و طرح  چندجانبه 

قرار گرفت.
بهادری جهرمی درباره اقدامات دولت در سیل سیستان وبلوچستان، اظهار 
کرد: وزیر کشور بلافاصله بعد از انتخابات وارد استان شد و پیش از آن هم 
چون استاندار دارای اختیارات ویژه رئیس  جمهوری و هیئت وزیران است، 

تمامی اختیارات لازم را برای تصمیم گیری داشتند.
ابتدایی سیل هم دولت  روز  داد: در همان دو  ادامه  دبیر هیئت دولت 
مصوب کرد ۵۰۰ میلیارد تومان به عنوان تنخواه اولیه برای مدیریت هزینه های 

اولیه امدادرسانی و جبران بخشی از خسارات، در اختیار استان قرار گرفت.
وی ادامه داد: برق همه ۶۴ روستای سیستان و بلوچستان که قطع شده 
بود، وصل شد. عموم مسائل آبرسانی  برطرف شده و بخشی که باقیمانده 
با حضور مقامات محلی و ملی در حال رفع است. حدود هزار خانوار در 
چادرهایی که در اختیارشان قرار گرفته اسکان یافتند. راه های مواصلاتی باز 

شد و حدود ۱۰ محور باقی مانده که بازگشایی خواهند شد.
سخنگوی دولت گفت: ۳ بالگرد امدادرسانی در همان ابتدا وارد استان شد. 

اقلام مورد نیاز هم در اختیار سیل زدگان قرار گرفت.
با اشاره به کاهش رشد نقدینگی، گفت:هدف گذاری امسال کاهش  وی 
نرخ رشد نقدینگی به ۲۵ درصد بود. آخرین آمار بانک  مرکزی هم این نرخ را 
۲۵.۴ درصد اعلام کرده که نشان دهنده اثرگذاری اقدامات دولت و کاهش 
۱۷ درصدی نرخ رشد نقدینگی است. از ابتدای دولت تاکنون حدود ۱۷ درصد 
کاهش رشد نقدینگی را شاهد بودیم. نرخ تورم نقطه به نقطه بهمن به حدود 
۳۵ درصد کاهش یافته که کاهش حدودا ۲۵ درصدی از ابتدای دولت دارد 

و اثر آن در کاهش تورم سالانه هم دیده خواهد شد.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره افزایش حقوق کارگران، با بیان 
این که »افزایش آن در شورای عالی کار مشخص می شود«، اظهار کرد: این 
نهاد مبتنی بر سه جانبه گرایی است و یکی از این سه بخش، یعنی یک سوم 
اعضای این شورا نمایندگان دولت هستند که نگاه آن ها جبران هزینه ها برای 
قشر کارگران است و در عین حال کارفرمایان ما هم باید توان اقتصادی تحقق 
رشد اقتصادی و استمرار ظرفیت تولیدی و اشتغال زایی داشته باشند. یعنی 
حال  عین  در  و  باشد  داشته  وجود  کارگران  برای  تورمی  هزینه  جبران  هم 
عاملی برای رشد تورم نباشد. امیدواریم برای سال آینده تصمیم مناسبی برای 

افزایش مناسب حقوق کارگران داشته باشیم.
بهادری جهرمی با بیان این که »طرح کالابرگ الکترونیکی با استقبال ۸۰ 

درصدی مشمولان روبه رو شده است«، اظهار کرد: اجرای این طرح تا سه ماه 
تداوم دارد. استقبال گسترده از این طرح نشانگر تأثیر آن در ایجاد سپری 
برابر انتظارات و آثار تورمی، به ویژه در کالاهای اساسی مورد نیاز خانوارها 

است.
قوه  به  دولت  وزرای  اموال  لیست  ارائه  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  وی 
قضائیه، یادآور شد: قانون اساسی همه را ملزم به ارائه لیست اموال به بخش 
مربوط در قوه قضائیه می کند. در ابتدای دولت سیزدهم طبیعتا این الزام، 

ابلاغ، پیگیری و اجرا شده است.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره نوسانات قیمت دلار در بازار، 
تصریح کرد: دولت و بانک مرکزی سیاست های مختلفی را برای تثبیت نرخ 
ارز اجرا کردند. در حوزه کنترل مصارف ارزی و اولویت دهی به آن از جمله در 
دارو، کالاهای اساسی و کمک به بخش تولید کشور، نیز اقداماتی انجام شد. 
در حوزه افزایش منابع ارزی با ظرفیت دیپلماسی اقتصادی و با ساماندهی و 
بازگشت ارزهای ناشی از صادرات، منابع ارزی به طور قابل توجهی افزایش 

یافته است.
از طریق پیش بینی پذیر کردن  انتظارات جامعه  این که بهبود  بیان  با  وی 
وضعیت اقتصادی را محور سوم اقدامات دولت در زمینه کنترل نوسانات 
بازار ارز دانست و اظهار کرد: تلاش شده تا انتظارات تورمی مهار شود. از 
محورهای جنگ اقتصادی هم ایجاد انتظارات تورمی است. دولت شهریور که 
کارش را شروع کرد گفتند بناست در آخر ۱۴۰۰ به این عدد در فلان شاخص 

اقتصادی برسد، چون اینگونه نشد، گفتند اردیبهشت ۱۴۰۱ این اتفاق می افتد 
و بعد گفتند شهریور؛ این همان انتظارات تورمی ایجاد کردن است.

دبیر هیئت دولت یادآور شد: ۲.۵ تا ۳ سال است که مدام می گویند به 
فلان عدد می رسیم این همان انتظار تورمی ایجاد کردن است. مردم و فعالان 
اقتصادی در زمینه تثبیت نرخ ارز کمک کنند تا همگی مبنای برنامه ریزی مان 

نرخ های رسمی بانک مرکزی و بازار رسمی باشد.

واکنش سخنگوی دولت به افزایش نرخ دلار
انتظارات تورمی است!
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